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ŘEMESLO MÁ ZlATÉ DNO ?

Nastupovala jsem na místo vedoucí prsvozovny dámského krejčovství 
s velkým elánem, nadšením a vůlí dokázat, žo služby nemusejí stát 

všechny aa pondrek, ž« když se chce< tak to jde. ✓
Mojo provozovna je zařazena do 1« třídy, 2. třídy byly při zdraže

ní v roce 1983 zrušeny, A tak jsme vlastně to nejlevnější, ©o mo

hou aákaznic* v Praze na.jít, a hledat nás musejí pořádně, >rotožo 

1. tříd je v Praze nějakých 10-12,

Měli bychom vlastně mít i najhorší kvalitu mezi těmi Luxusy, Exkla- 

sivý a 1 A třídami, ale zkuste zákaznici namítnout« "Co byste chtě

la, vždyt jsme jenom 1 A třída." >

Mé odhodlání bylo velké, a talc mi trvalo tři roky, než jsem si uvě- 
domila, že problémy, na které naráží má snaha sloužit, jak bych chtě

la, tj. být usměvavá, ochotná, přátelská a hlavně profesionálně 
zdatná a rychlá, aby se ke mně sjížděly houfy zákaznic, jsou pro 
mno zatím neřešitelné. > '

Seznam mých povinností je dlouhý« přijímán zakázky, stříhám a roz

děluji práci dělnicím, objednávám a vybírám materiál, zkouším, kal
kuluji ceny hotových zakázek, eviduji zakázky a tržby, připravuji 
podklady pro výplatu a dekádní a měsíční uzávěrky, zajištuji £drž- 

bu provozovny, starám se o profesionální růst učnic, školení PO a 
EOZP a jistě to ještě není všechno.

Věcně by bylo možné tyto povinnosti plnit, každá má však spoustu 
zeela nevěcných komplikací. Vezměme několik i^říkladůs
Příjem zakázky nesmírně komplikuje například povinný zápis do za

kázkové knihy, kterou vymyslel ... no, někdo. Už jenom připravit 

jednotlivé listy pro zápis mne stálo měsíční zácvik, nož si ruce 

zvykly. Má nespsČst kolonek, které musejí být vyplněny a jsou na- 

• prosto ky ničemu. Bež předám zákaznici její Část potvrzené zakázky, 
má rozšířené oči a viditelně povyrostlao Je-li v néM krámku yx3 m 
zákaznic šest, ta #oslední v řačlě občas práskne éveřmie A to ješ— 
tě daný předpis porušuji a píšu všechny zakázky jedné zákaznice 
na jeden list, správně bych měla psát každou na samostatný imsto 
Kalkulace ceny zakázky je kapitola sama pro sebe0 V 1. třídě není 
povolena hodinová sazbaa tak se na každý výrobek musí najít polož*-
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ta v ceníku, aby alespoň částečná cena i mzda odpovídaly skutečně 

odpracované <oM« Fbložek v ceníku je málo a od roku 1983, kdy byl 
vydán, se móda značně změnila» V praxi se do typového popisu polož
ky ceníku vejde tak jedna zakázka z desíti a ještě ztěží. Zákaznice 

si totiž jako naschvál přejí něoo úplně jiného, než by podle popisů 
v ceníku měly» Každý vedoucí tedy kalkuluje tak, aby »eošidil ani 
dělníka ani zákaznici a hlavně, aby cenu uhádal proti častým a nečeka

ným kontrolám z různých institucí. Správně by ovšem měl na každý vý

robek, který se nevyskytuje v ceníku, požádat oddělení PaM o indivi
duální kalkulaci, ale to nikdo nedělá, protože si každý dovede před

stavit rychlost takové operace a její přínos pro dodací lhůty.

Nebo si vemte prrblémy s Údržbou provozovny* Když objednám nějaké 
opravy, trvá to tak dlouho, než přijde opravář, že všichni zapomene

me, co jsme to po něm chtěli. Týkají-li se opravy třeba rozbitých klik 
protékajících záchodů apod*, dávno jsue se s tím sžili, Horší je to 
s šicími stroji, které nešijí. Naše provozovna totiž vlastní ze sed

mi šicích strojjů pouze jeden nový, moderní a výkonný stroj Textima, 

na ostatníchzse skvějí legendární nápisy Lada a Minerva. Tyto stro

je byly opatřeny elektrickými motorky teprve nějaký čas po mém ná

stupu. I ta nová Textima musela dostat jiný motorek, »ež měla z vý

roby, protože naše provozovna nemá motorový proud! Zanedlouho motor
ky jeden po druhém odešly. Nebyly totiž nové, jak jsme se naivně do

mnívali, nýbrž vyřazené z jiných provozoven a narychlo opi?a ve né pro 

nás. A motorek na 220 V prostě dlouho neutáhne stroj, který je kon
struován pro motor na 380 V. Když už jsme skoro nesály na čem>šít a

• - ■ * ' <£ 

nové motorky nebyly, nastal pokrok, Nejenže se nám podař: 11 o přilá

kat k nám mechanika, ale i umluvit ho, aby nám přemontoval stroje
v

zase na šlapací. At žije zvýšená produktivita práce.
Něco podobného bych mohlaJvyprávět o kterémkoli ze svých povinností, 
ale nechci unavovat čtenáře. ř y
Přito jak kvalita práce, tak dodací lhůty a mzdy dělnic samozřejmě 
závisí především^na kvalifikovaných složkách mé práce. Všechny zá

kaznice by samozřejmě chtěly - a já také - , aby dodací lhůby byly 
co nejkratší; zázrak ve slovech ’’vůbec na tc nespěchám” se stává 

zřídka a i ta zákaznice, která taková slova vysloví, by po třech 
pěti měsících znervózněla, kdyby na to vedoucí skutečné nespěchala. 

Směrnice NV o poskytování služeb stanovní přesné dodací lhůty v tom 
kterém období, ale v podmínkách,v jakých krejčí v Praze pracují, 
lže tybo lhůty dodržovat tah dva měsíce v roce. A zvláště v prvExch. 
třídách, kde jo největší nával, ale i nejméně pracovnách sil, pro-
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tože zde jsou nejnižší'mzdy, je to jinak nsmožné*
Mzdy dělníků v první třídě se od letošního roku pohybují kolem 38% 

částky, kterou platí zákaznice. Mám-li v provozovně; hodně dělnic, 

mělo by to'sice znamenat zkrácení dodacích lhůt, ale také to znamená 
měsíčně přijmout více zakázek, více nastříhat a více ozkoušet, aby 

dělnice byly spokojené a hodně si vydělaly» Houně bí vydělat 'zname
ná u děvčat po vyučení mzdu 1000 - 1600 Kčs a u zkušených dělnic 
£000 - 2500» A tady nastává vůbec největší kámen úrazu.

Po všem tom shonu a papírevání, o němž jsem pár ulov řekla, totiž 

mnohdy večer zavřu krám a zjistím, že jsem neustřihla ani nitku» Ä 
stříhání je vlastně mojednejodbornější činnost. Musím si připravit 
individuální základní střih / od toho jsme provozovnami zakázkového 
šití na míru /, ten pak komplikovaně členit na příslušný model, ob- 

křeslit'střih na látku a vystřihnout, pak vybavit potřebným materiá

lem a předat dělnici do práce. Mnozí neví, že střih na míru má co dě
lat s deskriptivní geometxtlí a jsou-li postava nebo model neobyčej
né, vyžaduje střih i od zkušených střihačů značné soustředění, A na 
tuto práci mi v pracovní době mnohdy nezůstane vůbeo žádný čas® 
řešení se vždycky najde, krám se večer zavře, je klid, nikde nikdo, 

jen uklízečka vám mete'pod nohama, ale i ta brzy odejde a nastane' 

ta pravá pohoda pro stříhání. Někdy do osmi, někdy do deseti, i před 
půlnocí na mne tukají opilci. A na stříhání jsem pořád jedna jediná, 

protože to je prostě jen jedna z povinností vedoucí provozovny. Pro- 
kristapána, za kolik hodin jsem to vlastně placená?
Jednou mi jedna zákaznice vyprávěla, jak jí krejčí V íurecku ušil 
pro manžela za dva dny smoking .Chvíli jsem na ni nevěřícně hleděla, 

znám pracnost pánských obleků, a pořád jsem situaci převáděla na na

še poměry. Teprve když odešla, měla jsem to živě před ccuma^ Nekde 
v tureckém městě se poflakuje turecký krejčí ve své dílně a nemá do 

čeho píchnout. Měl by vyjít na ulici a lapat zákazníky, ale je moc 
vedro a konečně, vždyt on někdo přijde, lidi přece pořád potřebují 
něco na sebe. Náhoda mu dá za pravdu v podóbě manželského páru z Sech. 

Náhoda proto, že klidně mohli tuto dílnu přehlédnout a všimnout si 

jiné o dva domy dál/ Muž potřebuje smoking a turecký krejčí se pro

budí 3 ospalostí* Přijme zakázku, svolá rodinu a jde se na to* Po 
půlnoci jdou všichni zmoženi spát a druhý den turecký krejčí odevziá
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^z^Yiotcrvý^swklhg® Jeho žena Jde nakupovat; zásoby potravin a krejčí 

může dále pod Minovat; a čekat; na dalšího zákazníka® Manželé se v Pra
ze pochlubí a česká krejčová sí láme hlavu, proč to v tom zaosta
lém Turecku jde a ve vyspělém Česku nejde®

Ale docel® vážné® Ono to takhle opravdu nej da •-'Ani když se chce. 
Jistě, všelijak si vypomáhám: aby byl dobrý střih a dost práce pro 

dělnice, ponocuji v dílně, aby šla obsluha rychleji, porušuji před- 

.^'pisy; když ochota a úsměv nejdou samy od sebe, přinutím se? a přesto 

to jde blině®

A stačily by vlastně docela jednoduché věais aby podobných provoze** 
ven bylo více / to by ovšem naše zaměstnali muselo kýt lépe odměňo

váno /, aby provoz nebyl zatěžován povinnostmi, které s ním nemají 

vůbec nic společného a zbytečně živí na náš úkor spoustu lidí v ad
ministrativě / to •'by ovšem v řízení služeb musel kýt brán zřetel 

především na spotřebitele a jeho zájmy a na rentabilitu provozu/, 
a aby také služby, které potřebuje moje provozovna, fungovaly tak, 

jak potřebuji já, jejich spotřebitel®
. *

H. CH®
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BRAMBORY

Znáte to jistě všichni s jdete 

koupit brambory a přinesete 
domů mokré, otlučené, nahnilé 
a nedobré hlízy. Ty nejhorší 

vyhodíte hned, některé při lou
pání, ✓ z oloupaných odstraníte 
podezřelá místa a na talíři si 

je přesolíte, abyste překryli
v

nasládlou chut, protože ke vše

mu ještě’'někdo zmrzly o Edo jste 
dost staří, vzpomínáte při jídle, 

jaké brambory bývávaly, jak 
chutnaly rané a jak pozdní, a 

jak jste je kupovali - nikoli 
sháněli - v nojbližším zeli
nářství, kdykoli jste sí uma

nuli.»
Zdá se, že z pěstování bram

bor se y Cechách stal od té 
doby veliký problém. 
icete—li noviny, vzpomenete 

si možná, jak se před lety psa

lo o rozsáhlém vědeckém výzkumu, 
jehož cílem bylo vypěstovat 

vhodné druhy brambor pro naše 
klima, odrůdy, které by měly 
velké výnosy, byly dobré, odol
né proti škůdcům a dobře sná
šely přepravu a skladování« 

Loni jsme si však mohli všim
nout, že věáecký výzkum" se sou

středil již jenom na dva pro
blémy ä na přepravu -a sklado
vání brambor. V Rudém právu 

byla podrobena zdrcující kriti

ce řada institucí za to, že ne

chaly ležet ladem výzkumnou zprá
vu - výsledek státního výzkumné

ho ukolu - která navrhovala tech
nologická opatření pro přepravu 

brambor.
Ani jednu z těchto akcí ve pros

pěch kvality brambor asi nebude

me umět odborně posoudit, ale nad 
mizernými bramborami na talíři by 
nás stejně asi sotva utěšilo pře

svědčení, že oba výzkumy obstály 

při řádných vědeckých oponentu- 

rác-ho
Ale můžeme se trochu zamyslet, 
třeba nad tím, jak to s brambora
mi bývalo a zda bádání kolem bram

bor nepřehlédlo něco podstatného, 
zda tudíž bylo zaměřeno správným 

směrem, zda příčina Špatné kvali-’ 
ty brambor neleží jinde než v ne

dostatku vědeckých poznatků o 
bramborách, v nedostatku experi

mentů s bramborami a v aplikaci 
vědy o bramborách.

Je-li posléze problém v tom, že 
brambory špatně snášejí přepra
vu. a sklad ování ý což takhle- kdy

by se tolik nepřepravovály a ne

skladovaly?
To není žádný objev, ani nekonku

rujeme vědě o bramborách / proti 

ní samozřejmě nic nemáme, jen si
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nejsme jisti * zda nemusí ře

ži b problémy, které vůbec ne- 

měly nastat /« ono toBu pros

tě tak bývalo v dobách., kdy 

byly brasibéry dobré« A tyto 
doby nepatří jen do šerého 

dávnovéte soukromého zeměděl

ství <. Cna tomu uek bylo i če

tě docela nedávno v provozu 

JZ1» a Státních statků i 

Brambory, které se sklidily, 

svážely se do nedaleké tiídír-* 

velkém nluBevání země děl ,ikých 

podniků® W^uůla jenom ekonomické 

a tetórJUké vlastnosti, nýbrž 1 

jeůiO cVryklou vlautnc r.b polit o* 

kon s byla naplánována vyrcko za 

úřednickými stoly a provédena čis^ 

tě direktivně Co ni o ní myslí 

ti, jichž se týkala, nikoho neza- 

jímalo ? pokud se na tv vůbéo ptal© 

A nějak to přestalo jih, Presbo.? 

že zemědělci, jak jsme :i již zvyk

li, pok.a-ul dělali. i nadále, co

rý nebo bramborámy? tam se při

pravovaly k expedici5 přičemž 

se skladovaly v ještě poměrně 

nevelkých množstvích j pak- se 
rozvážely většinou do místní 

distribuční sátěs rovněž neda

leko «Stručně řečeno^ věci ko

lem brambor byly zaníceny tak,' 

aby se moc nevozily a no skla

dovaly o Nevím, zda se při tom 

myslela zrovna na vliv přepra

vy a skladování na kvalitu t 

brambor, řekl bych, že spíše 

»ne? působila spíš ještě rezidua 
obyčejné rolnické^tradice : 

sklidit a co nejdříve a nej

blíže odbýt« Ala hlavně teh

dejší organizace a zejména 

rozměrný zemědělských podniků 

to UúUožnovalý.

Pottfm však přišla další 'vel
ká reorganizace zemědělské 

Xyroby, zatím poslední» Spo
čívala spočívala předavším na 

mohli, a dokonce še letos z-dá, že 

se kvalita brambor poněkud ziep— 

S J_1 Hü

Sloučily as Stát&í statky i JZD, 

přec r-g? zlzovsila se v: 11 bropodnlko- 

vu sv_ Jdi'.-xa, mtenzs vně se e.io”” 

Hornicky myslelo a počítalo;- .-krát

ká dělala se shora na řízo?á raci— 

cnalizacea Co se brambor vý<t? 

leckde se zrušily malé a p< kraji 

nedbale rozptýlené třidírvy a 

zřídily se centrální celopodni

kovém

Od té doby se tedy brv.oniy z po

lí vozí daleko do centra. nich 

třídíren / k opravdu moderním 

specializovaným velkoskladům ma

jí nekonečně daleko, na to nejsou 
peníze /, tam se jich, sejdou a 

skladují se obrovské hrdaly a 

par se zase vozí do oochodů, čas

to zpátky tam, kde se .sklidily»
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W poli so sklidí brambory 

docela dobréř v obchodČ kou
píte mizernéj poníol a hkasí 

se většinou na cestách a ve 

sklad ech.

Co kdyby se tedy braab/rry oir^vdu 
vozily a skladovaly méně ?

SD

ZVEME KE SPOLUPRÁCI

POHLED SPOTŘEBITELE HLEDÁ *

AUTORY FRO PUBLICISTICKÁ TÉMATA, JIMŽ SE VĚNUJE.
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O ANKETĚ /NEJEN/ PRO MUZIKANTY

Možná, že se mýlím, ale domnívám se, že převážná většina výrobci 

spotřebního zboží u nás totálně zanedbává průzkum trhu, tj. spoko
jenosti spotřebitelů s jejich dosavadními výrobky a poptábky spo

třebitelů po novech výrobcích®

K podnokům, které tohle nezajímalo, patřily donedávna i Českosloven

ské hudební nástroje, oborový podnik. Ke změně k lepšímu v tomto 
ohledu došlo vloni v dubnu na Rockfestu z87. Během tří dnů? kdy se 

festival v pražském Paláci kultury konal, měly zde Československé 

hudební nástroje vyhrazenou místnost,ve které vystavovaly hlavně po» 

slední typy již prodávaných elektrických kytar a prototypy nových.

Zájemci si mohli každý nástroj vyzkoušet, případněsi na přinesenou 

kazetu nahrát pracovní nahrávku. Zároveň bylo možno zúčastnit se 
ankety, její plný text zde cituji - je totiž příkladem přístupu, ja
ký bychom jistě uvítali i od jiných výrobců spotřebního~zbdzïY“

Vážený spotřebiteli,

účelem naší ankety je získat informace o spokojenosti zákazníků 
s užitnou a kvalitativní úrovní elektrických nástrojů /k/tary, bas

kytary apod./ současné československé výroby a rovněž získat názory 

na připravované novinky, které Vám zde v naší ’’rockové dílně" nabí

zíme k ověření.

Anketní list nepovažujte za objednávku, jedná se pouze c průzkumo

vou akci.

Žádáme Vás o spolupráci, jejímž cílem je zkvalitnění našich obchod

ních služeb spotřebitelské veřejnosti.

Anketní list vyplňte a předejte bud přímo na místě, nebo zašlete ne 
adresu: Československé hudební nástroje

oborový podnik

odbor propagace
Škroupova 1126

501 97 Hradec Králové
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1. Hřejete ne eletrickou kytaru Ano /který mode/

nebo baskytaru čs. výroby? Ne
2. Jste s nástrojem spokojen? Ano

Ne / a proč /

3v Jste spokojen se současnou Ano /které modely/

nabídkou elektrických kytar 

e baskytar v obchodní síti?

Na /které modely/

4. Které z novinek,předváděných 
v nročkové dílně”, by podle 

Vašeho názoru výrazně obohatily 

vnitřní trh?

Modely:

5. 0 který konkrétní model byste 

měl zájem?
Model:

6. Jaký nástroj, doplněk nebo součást
ku /z oblasti elektrických kytar/ 

postrádáte na trhu?
7. Co doporučujete v oblasti výroby 

elektrických kytar a baskytar?

Jméno a actress účastníky ankety /není podmínkou/:

x x x x x x x

Samotná anketa jisté nic nevyřeší, ale zdá se, že v podniku Česko

slovenské hudební nástroje mají dobrou vůli se podlejejích výsled
ků řídit. Držme jim v tom ze všechny muzikanty, hrající na hudební 

nástroje čs. výroby,palce0 A držme palce všem výrobcům, kteří se po

kusí nebo snad už pokoušejí vyjít spotřebiteli vstříct podobným způ

sobem..

- Hk /

PROBLÉM MAĎARSKÉ ELEKTRONIKY

Zoltán Tömpe vyjadřuje v článku "Bezzubá pila" /Heti Világgazdaság — 
Týden ve světovém hospodářství - časopis Maďarské obchodní komory

£ 9 ^,9 , B 12 «, 3 O P*7 / pirV+čí p 4 Q "♦T'T.-’o’tm r» *^1 rrf 15 O V’’ *’"-'” o
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výzkumu v oblssti výpočotní techniky © o smyslu centráních vývojových 

výzkumných programů« V posledních desetiletích vzrostla totiž zaos
talost Maäa^aka v oblasti elektroniky ve srovnání s vyspělými zeměmi 

ii6 deset Íet« politik© o, ozování dovozu v první polovině- osmdesátých 

let nadto n© 4 *5 let docel© zabrzdila i vývoj úrovně elektronických 

instalací, a opoždění lze pozorovat i ve spotřební elektronice»

Přitom g&. ga úspěch ústředních vládních programů často vydávaly i zrně' 
ny, k nimi došlo nikoli v důsledku těchto programů, ale vlastně pro

ti nim, například masové rozšíření osobních počítačů a rozvoj malých 
podniků v pblesti výpočetní techniky /část z nich je schopna vyvážet 
i na Západ/♦

Vládní program výzkumu © vývoje vycházel z toho, že vzhledem k ome
zeným zdrojům nelze celou oblost výpočetní techniky rozvíjet najed
nou: je zapotřebí postihnout "ohniska inovace", nejdůležitější výz
kumné a vývojové oblasti, kam je třebe nasměrovat zdroje, jež jsou 

k dispozici» Ukázalo se však, že teto koncepce nefunguje: některé 
východ oas-i jsi é státy a oblasti /např^Tajvan/ dakézuly na základě 

tržních mechanismů lépe vystihnout perspektivní okruhy pro subvence 
zatímco vědecky podložené výzkumné © vývojové plány socialistických 

států vedly nakonec jen k rozptýlení zdrojů« V systému ústředního 

přerozdělování se uplatňovaly subjektivní zájmy, takže podpoře se tě

šily postupně- různé zájmové skupiny» V mezidobích se pak provádělo 

poměrně liberální rozdělování podpor do nejrůznějších oblastí výz

kumu., Ukázalose, že dnes nemůže existoval ústřední úřad, který by si 

mohl nárokovat vševědoucnost, pokud jde o příští vývoj# Ekonomická 

reforma se; oblasti výzkumu a vývoje výpočetní techniky dotkla dale
ko méně než jiných oblastí hospodářství, © přitom technický rozvoj 

si vyžaduj® ještě daleko větší míru svobody, nedá se centrálně plá

novat a měl by být pružný a mnohostranný,

MeSerské vládní programy pro rozvoj elektroniky se ukázaly jako pří

liš ofenzivní a všeobsáhlé. I zde je třeba myslit nově! Pokud, jsou
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tu vůbec vládní programy zapotřebí, nemělo by se jednat o monstru 
zní a univerzální mnohamiliardové programy zahrnující více pro

myslových odvětví. Technický vývoj je proces s vlastními zákony 
lze mu pomoci, lze ho omezovat, ale není možné ho sni zastavil 

ani zvenčí determinovat. Proto byly plány vývoje a výzkumu ele- 

ktoniky splněny jen tem, kde rutinovaní vedoucí neplánovali to? 
co už bylo napřed hotovo. Je sice pravda, že např. v Japonsku 

byl v 70* létech podnícen rozvoj elektroniky mj. tím, že vláda 

uvolnila obrovské výdeje na podporu výzkumu - jenže šlo o vel
korysé rozdělování podpory s perspektivou, "že z toho jednou ně

co bude”, nedefinovaly se žádné konkrétní cíle. Už proto se sot
va dá říci, že by základem "japonského zázraku" byl vládní pro

gram.

V posledních několika letech zaznamenala i meSarská elektronika 

příznivější změny: vznikly drobné podniky a družstva, podařilo se 

jim přes, vnější i vnitřní překážky dovést moderní techniku, vybi- 
nuly se tak , že se dnes už zabývají nejen montáží, ale i výrobou 
komponentů a jsou s to sledovat světovou úroveň se zpožděním mé- 

něnež 1/S roku. Některé z nich vyvážejí i do vyspělých států, a 

to. nejen programové vybavení, ale i elektronické zařízení. Tyto 
podniky však neurčují průměrnou úroveň me Čí ©rak é elektroniky - je 

jich příliš málo a zápolí s příliš velkými překážkami. Naštěstí 
se některé z nich staly teS přijatelnými, i pro ústřední orgány, 

takže začátkem roku obdržely vládní podporu. Malé družstevní pod

niky, které se podílejí na tržním obratu v této oblasti 60%, 

dostaly sice jen 20% celkové sumy, určené pro podporu, ale i to 
je už veliký průlom do dosavadní praxe.

z

Některé z těchto malých podniků provádějí velmi, zajímavé vývojo

vé práce. Jsou však značně zatíženy daněmi a zdanění se týká i 

jejich obchodníčh partnerů - odtud, plyne ponikatelská nejistota. 

Přitom malé podniky tvoří zázemí technického výzkumu a vývoje; 
mají svou vlastní funkci a stejné právo, na existenci jako velké 

výzkumné podniky.
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• „Au.tisr článku nekonče doporučuje změnu investiční politiky -decen
tralizaci výdejů, menší odvody, snížení počtu různých schvulo

- vacích výborů e projohčníck kanceláří, cílevědomější ústřední 
programy gg svobodnějším uplatňováním výběru podle potřeb trhu, 

llitom jo přesvědčen, £e nemá sirysl drobit míliDrdové částky ne 

malá pel očky, ß žo nomá sirycl sni dlouhodobá státní podporo, kte

rá podporovanou instituci svazuje a podporujícím úřadem, defor
muje ji o činí ji málu životaschopnou. Je zapotřebí udílet masív
ní Jednorázová podpory, která mají sloužit Jako úvodní impuls k 

samostatné prď;i®

j?řed deseti lety bylo hodně států, která předstihovaly MaSarsko 

pouze- v jedné oblosti, totiž v electronic .n Dnes se tyto státy 

dostávají před lúLR v mnoha delších hospodářských odvětvích« Je 
ječte' více států, které ani dnes nedosahují mactarské úrovně, jen 

rozvoj elektroniky v nich pokračuje rychlejším tempem než v MLK. 
Lze. počítat s tím, žr i tyto státy rychle předstihnou KaSarsko 

v ruc!l oborů. Elektronika dnes totiž není jen jedním z významných 

průmyslových odvětví * má osudový význam pro rozvoj země* K tomu, 
aby se MaSsrsko mohlo začlenit do světového hospodářství, je za

potiv bí, aby ©e změnila institucionální struktura technického 

vývoje & zvýšila se j^ho efektivnost*

Přehled vývoje meSavské výpočetní techniky za posledních dvacet 

let: během pohledních Čtyřech pětiletek bylo elektronika v Ma- 
äarsku vybranou rozvojovou oblastí* Vývojem domácí výpočetní tech

niky a elektrotechniky se zabývala na 25 velkorysých vládních us
nesení*

Ve 4. pětiletce Z19T1 * 7-5/ vstoupil v platnost první h Centr .-Ál ní 

program i*Qzvoje výpočetní techniky*. Vznikla řada ministerských 
výborů a dílčích p:.?ogražků zo řízení mezirssertního výboru pro 

"výpočetní techniku*. Dále byl přijal ’"Výzkumný cílový program 
prový početní techniku*4 na období příštích 15 let.- V zemích R7HPT» ■ v
se tehdy vyvíjely počítače řad JSEP a SMEP. Počet počítačů v

I
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_..,.--I/Ta3ersku vzrostl ze 100 ne 500 kusů. Co do technické úrovně zaostával 
tehdejší maSai'ský počítačový perk ze vyspělými kepitalistickými státy 

o 4 - 6 letr

V 5»pëtiletce /1975 - 1960/ se v Maäarsku vytvořil homogenní počíta

čový park, složený ze strojů vyrobených v socialistických státech» 
Oživila se domácí výroba počítačů, zdvojnásobil se počet zaměstnanců 
ve výpočetní technice» 80 - 90$ maňarského. vývozu počítačů směřovalo 

do zemí RVHP, přitom však nebyla zajištěn© výroba náhradních dílů» 

Zaostávání za vyspělými zeměmi vzrostlo na 6 -9 let.

Období 6. pětilotlry /1981 - Ů985/ charakterizuje poznání, výpočetní 

technika se nemůže rozvíjet bez zázemí domácího elektronického prů

myslu. Byl vypracován "Centrální program rozvoje elektronických sou
částek a dílčích jednotek". V 70. letech vzniklo postupně ná 25 růže

ných plánů na rekonstrukci průmyslu elektronických součástek. Než 

stačily všechny zainteresované^ orgány schválit, jeden plán, plán 

zastaral a bylo třeba vypracovat nový. V roce 1981 vláda konečně 
přijela program pro mikroelektroniku, ovšem už za znaönë nepříznivěj

ších hospodářských okolností. Předpokládalo se přitom, že na konci 

Gbdobí zvýší domácí součástková základna svou výrobu o 80 - 90$ a že 
domácí požadavky budou kryty ze 2/3, přičemž 20% krytí se zajistí do

voze m. Do programu bylo investováno 6 miliard forintů, třetina z 

toho měla sloužit k zavedení tuzemské výroby čipů. Dnešní situace je 
taková, že domácí elektronický průmysl spolu s dovozem /představuje 

třetinu objemu domácí výroby/ uspokojují méně než polovinu poptávky.
V toče 1983 se započala s uskutečňováním programu zavádění mikropočí

tačové výuky na středních školách: každá škola dostala asppň jeden 

mikropočítač. Stav větších počítačů dosáhl 2800 ks, jejich průměrné 
stáří bylo na počátku pětiletky 5,4 roku, na konci 7,8 roku. Od té 
doby vzrůstá průměrné stáří počítačového parku v Maäarsku za rok o půl 

roku. Od počátku plánovaného období bylo, do MLR dovezena- asi 200 000 
mikropočítačů,hlavně cestou spukromého dovozu. Zaostávání prostředků 
tradiční výpočetní techniky /kromě PC/ vzrostlo na konci období na 9 

až 12 let. *



ŽIVOTNÍ PROSTŘEDÍ

Prcr?» pětiletku /1986 -1990/ byl vypracován "Ústřední program

—-ekonomického vývoje a organizace, zahrnující hospodářskou regula
ci společensko - hospodářské aplikace elektroniky". Program podr- 

poruje v první ředě' nikoli domácí výrobu,, nýbrž moderní instalace. 
Pro elektronizaci, bude do r. 1990 užito 120 - 150 miliard forin- 

tů, proporce,v nichž budou investovány, nejsou zatím známy. Vlá

da očekává, že do klínce období se domácí elektronická produkce 
zdvojnásobí,, chce toho však dosáhnout podporou nikoli výrobců, 
nýbrž uživatelů. Vývoj dálkového přenosu dat spotřebuje sumu o 65% 

větší než v předchozím období, komputerizace státní správy sumu 
větší o 45%» Druhým ústředním programem 7» pětiletky je program 
“Ústřední program hospodářského rozvoje elektronických součástek“. 

Neúřední zdroje uvádějí,, že do dalšího vývoje průmyslu elektronic
kých součástek v Maďarsku bude investováno cca 10 miliard forintů. 

bd

Důležitost elektroniky pro nás Jistě není menší 
s než pro Msäersko..

HLEDÁME AUTORA? KTERÝ BY ČTENÍŘE SESNŽJQX SE 
STAVEM VÝPOČETNÍ TECHNIKY V ČŠSR>

. . ' red»

KDE ŽIJEME
WP* *** *•> <■*

Bývalý kolega se jednou vrátil s
Jistá "rozvojové země" blízkého 

východu. Byl tam služebně, tedy 
poznal všední život a prostředí 
neupravené pro turisty. Byl to ssi 
silný zážitek, protože o tom řekl

zhruba toto: "Kdysi rozkvetlá 
zahrada, dnes hromady odpaúiců 
rozptýlených větrem, všude špína, 

smraď, oblaka much. Ty lidi hážou 
všechno svinstvo z okna - pra
sata, dobytek nečistý, ono se Jim
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to snad líbí! Nevím* proč se ješ® 
tě nazývají lidmi...” To je nej- 
slušnější popis té země a jejích 

obyvatelo
’’Dobrý," řekli jsme si, "chudáci 
neznají pojem civilizace. Kulturní 

úpadek, to se v dějinách stává. My 
žijeme v Evropě, středověk dávno za 

sebou." Něco mi věak ne tom nehrálo. 
Nejasné nepříjemné tušení se změ

nilo v jistotu, když jsem šel po 
setmění z práce domů. Cestu dob
ře znám, po stráni od Vyšehradu

I

do Podolí vede stezka mezi křovím, 
dole vyvěrá proslulý pramen /nej

lepší voda na kafe!/ a stojí něko-
I

lik laviček. Stezka se rozděluje 
několika směry. Po paměti jsem vy

kročil tou nejkratší a šlápl do 
zpuchřelého kufru. Ztratil jsem 

rovnováhu a druhou nohu zabořil 
do hromady papírů a starých krabic 

a co vím. čeho, všeho. Včera to tam 
ještě nebylo. Druhý den přibyla kos

tra kočárku, hromádka popela a ulá- 
mané větvě, později umyvadlo, dal
ší zbytek kufru a něco shnilých 
prken. Cesta byle zatarasena, sme
tiště založeno.
Od té doby s.'e dívám kolem trochu 

jinýma očima.
Proč lidé vyhazují nepotřebné vě

ci do sadů, lesů, parků, uliček 3 
potoků? Proč zakládají a doplňují

skládky i na těch nejnepravděp.odob- 
nějších místech? Obyvatel výše 
zmíněné země hází prostě odpad

ky z okna, věnuje jim tedy mini
mální pozornost. Přemístit rám ž 
železné postele do šípkových keřů 

na Kavčích horách nebo sporák do 
Šáreckého, potoka musí být cílevě

domou a dost namáhavou činností. 

Když pominu různé aktivity vyvo
lané opilostí, těžko si představí 

že to někdo podstupuje dobrovol
ně, jen tak. Je tu tedy řeše /tro-- 

chu nešikovně/ starý nerudovský 

problém.
Chtěli jsme jednou vyvézt auto 

plné odpadu na skládku. Ptali 
jsme se telefonicky na různých 

místech, kde taková veřejně přís
tupná skládka je. Nikdo nám nemohl- 

odpovědět ani kam se máme s tím'" 
problémem obrátit. Po čase kdosi 

poradil, že něco takového je v 
Motole. Ta už jsme zatím všechno 
vysypali na lokální skládce po
blíž Jílového. To si samozřejmě 

nemůže každý dovolit, leckdo nemá- 
eni žádnou možnost odvozu. Co se 
nevejde do popelnice,, nechá se le

žet vedle a popeláři to tam necha
jí, protože to zpravidla nemohou 

naložit. Také je možné nechat věci 

ležet ne chodníku, případně využít 

železné neděle - sbírá se ovš.e®
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jenom železo, ostatní často zasta
ne na místě. Snad proto jsou, něja

ké důvody, ale co se zbytkem? öb- 
čan dbalý pořádku v bezprostředním 

okolí bydliště využije prázdných, 
ne zcela běžně navštěvovaných míst' 

a tam břemeno složí. Nabízí se např. 
křoví na okraji parku, koryto poto
ka, nezastavěná parcela a podobně. 
Slo by to. snad řešit vhodně roz

místněnými kontejnery, které by by
ly pravidelně po naplnění vyměně

ny. Pro mnohé by to bylo blíž, než 
zmíněná místa, byla by to zcela 
legální a občan by měl mít /?/ 

dobrý pocit, že šetří životní pro

středí a přispívá k čistotě města. 

Několikrát jsem už takový kontej
ner nebo dokonce valník viděl. 
§aeta plný přes okraj a ze všech 

stran obsypaný. K jeho vyproštění 
by bylo třeba přijet ještě alespoň 

s jedním prázdným ne víc a nalo
žit vše z okolí. Nedělám si přeh

nané iluze. Nedávno jsem četl v 
Mladém světě /možná starém, už ne

vím/, jak si komunální podnik stě
žuje na nedostatek peněz, tedy i 

lídí a teohniokých prostředků. Lze 
to pochopit, ale občana, který chce 
pořádek © čistotu ve svém okolí to 
nezajímá. Každý má jistě svých sta
rostí dost. Co tedy má dělat?

Může například žádat dostatek 
funkčních popelnic, aby se ne- 
přeplňovaly, bylo možné je bez, 

nebezpečí vysypat a zmizely by 
hromady odpadků, smrad a mou
chy v okolí příbytků. Také 
lze obtěžovat příslušné úřa

dy žádostí o pomoc v řešení 
problému "kam s ním." Neře
šit své problém;7 bezohledně, 

hledat slušnější možnost.

Možná by takových požadavků 

použil komunální podnik jako 
argumentu k získání vyšší do

tace a zlepšení možnosti slou

žit, jak má o
Cche to jen trochu odpovědnosti 
vůči sousedům /i těm vzdále
ným/ a vlastnímu prostředí, 

iniciativy ve svém domě a 

občanského, sebevědomí.

Nerad bych, aby se o nás vy
jadřovali cizinci stejně jako 
můj bývalý kolega o obyvatelích 
jedné rozvojové země blízkého 
východu^ Možná už tak činí*

ml
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ŘIDIČ TRAMVAJE_-_PROFESE_ZAJÍMAVÁ A ATRAKTIVNÍ_

Co by to bylo za kritický časopis, aby v něm nezazněla nelibost nad 
úrovní městské hromadné dopravy! ’’Pohled spotřebitele” se k tomuto 
problému vyjádřil už ve svém prvním čísle - v článku Řád pro štěstí« 

Musím přiznat, že jeho autor přejel smirkovým papírem po zvláště ci

tlivých místech mé duše. Sám jsem'totiž oblékal uniformu řidiče 

pražského dopravního, podniku dlouhých 7 let. Profesionální hrdost 
mě tečí nutí zastat se napadených kolegů. I když se mi zřejmě nepo

daří vyvrátit všeobecně panující přesvědčení /v Řádu pro štěstí rov

něž náležitě zdůrazněné/, že zaměstnanci MHD jsou hrubci se snížev 
nou inteligencí, možná laskavému čtenáři alespoň poskytnu důkaz, 

že se mezi námi sem tam vyskytnou i lidé gramotní«

Jaká vlastně je profese řidiče MHD? Dle náborového, letáčku zajíma

vá a atraktivní. A ve skutečnosti? Celá pražská doprava je pozna
menána katastrofálním nedostatkem pracovních sil. Takže když už DP 
uloví nového, zaměstnance líbivými sliby či přitažlivými akcemi ty
pu ’’Zkuste řídit autobus sami”, je naivní důvěřivec vtažen do pra

covního systému ne nepodobného, feudální robotě« Ze spárů svého dop
ravního! závodu se dostane nejdříve po pěti letech, kdy vyprší smou- 

va. To UŽ má ovšem zničené nervy, žaludeční vředy 8 tu a tam mu 
chybí i nějaký tem zub, vyražený opilým či jinak rozkuráženým ces<- 
tujícím. Že přeháním? Zkuste si představit, že se den co 'den pro- 

plétáta hustým městským provozem s dlouhou a širokou obludou plnou 

lidí, za něž nesete plnou odpovědnost* Každé prudší sešlápnutí 
brzdy znamená matsmorfózu stojících cestujících v ležící, každé 

sebemenší zranění přepravovaného člověka rozpoutá dlouhý řetěz 
vyšetřování a postihů. Celá pracovní směna je poznamenána neustá

lým stresem. Vozidla jsou ve špatném technickém stavu,. nicméně 

zajet na opravu do vozovny si řidič troufne jen v přípqdě trvalé 
zjevné závady. Jinak se musí zodpovídat z neoprávněného zatažení.

A tak se jezdí s autobusy, kterým občas totálně selže brzda3
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s tramvajemi, které s setou při sebejemnějším zacházení škubnou- jako, 
plnokrevný být při rode.;» Nevysychájícím zdrojem řidičových stresů 

jsou i cestující se svými málokdy oprávněnými kritikami* Budiž, ne 

nespokojenost s DP mají právo, ale jen málokdy je vhodným adresátem 
pro stížnosti /dejí-li se tak nazvat mnohé nadávky a hrubosti, jimž 

jsou pracovníci dopravní služby trvale vystaveni/řidič. Například 

hojně užívaná úvaha "jezdí si jak chtějí” nechybí v žádném laickém 
článku o dopravní problematice a nevynechal ji ani autor ’’Řádu pro 

štěstí”. Nicméně pravda je zcela jiná. Už zmíněný nedostatek lidí, 
poruchovost vozů - to vše se nutně odráží ve vynechaných spojích«- M 

Namítnete možná, že po chybějící lince přijede delší v naprostém 

rozporu s jízdním řádem. Avšak ani to neznamená, že zaměstnanci DP 
porušili pracovní kázeň. Jestliže určitá linka nepřijede, aí už pro 

poruchu, nebo jednoduše proto, že se z personálních důvodů nepoda

řilo. příslušný spoj vypravit, neřídí obvykle dispečer řidiči násle
dujícího.' vozu, aby vyjel přiměřeně dříve. Aby se zkrátil interval, 
aby následující linka pojmula alespoň většinu čekajících. Co si v ta
kovém případě neštestná obsluha nepravidelného spoje vyslechne, radši 

v zájmu zachování -jazykové čistoty tohoto časopisu - neuvádím. A tak 
řidič městské dopravy vjíždí do každé stanice s nepříjemným pocitem, 
že se ne něj snese krupobití výtek. Kdyby si mohl alespoň mezi služ

bami náležitě odpočinout. To by ale nebylo mořné plnit jízdní řády 

ani ze 70#» Takže služby jsou převážně 11-ti hodinové,měsíčně bývá 
zvykem odpracovat 250 až 300 hodin, mezi odpolední a dopolední smě
nou není mnohdy ani osmihodinová pauza /což znamehá 5 i méně hodin 

spánku/, na. noční sě chodí výhradně tentýž den;po odpracované dměně 

dopolední, volný víkend případně na každého řidiče přibližně jednou 

za čtvrt roku. Tomuto, systému se vzepřít prakticky nelze, nebot 
příslušný odvážlivec by byl shledán nedostatečně iniciativním a ná- 

ležitě by to pócítil na prémiích» Jinými slovy - pracovní zatížení 

řidičů DP je ve všech směrech na hranici lidskách možností. Ironií 

osudu právě tato skupina obyvatel patří v dnešní době všeobecného 
úpadku pracovní morálky k té .nejkritizova.ně jší.

Ale
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Ale vratme se k samotnému článku "Řád pro Štěstí”. Jeho autor 

se zaměřil především na přepravní řád, jenž mu připadal příliš 

imperativní a neuctivý k osobě cestujícího, navíc nevšímavý k po

vinnostem zaměstnanců DP. Tytp předpisy byly pokládány ze přímý 

odraz nekvalitní MHD. Měl jsem možnost přečíst si obdobný řád, 
platný pro londýnskou městskou dopravu. Musím konstatovat, že na
še dopravní předpisy vypadají téměř jako dosplovný překlad těch 

z Londýne* Přitom londýnský městský dopravní systém je jedním z 

nejdokonelejších. Proto bych v této problematice těžiště ne
pořádků v pražské MHD nehledal. Ostatně přepravní řád vyvěšený 

v dopravních prostředcích musí vymezit zejména práva a povinnos
ti cestujících. Zaměstnanci DP totiž své interní nařízení znají 

a jsou z nich pravidelně přezkušováni, zatímco cestující mohou 
použít dopravních služeb bez jakýchkoli odborných znalostí. Je 

proto účelné,, seznámit je s jejich povinnostmi,které jasně vy
mezují i jejich práva. Vždyí svoboda je poznaná nutnost* Mám 

pocit, že návrh rozšířit přepravní řád o povinnosti zaměstnanců 
DP by směřoval k jedinému - vytvořit novodobou obdobu neslavné 

’ proslulého kladiva na čarodějnice» Zatímco malleus maleficorum 
umožňoval kohokoli upálit, dovoloval by doplněný přepravní řád 

kterémukoli cestujícímu kterémukoli řidiči kdvkoli pořádně a od 
plic vynadat, nebo? je jen málo předpisů, které lze dodržovat 

nepřetržitě a stoprocentně. Ten pro řidiče tramvají mezi ně urči

tě nepatří»

AvMek zenechme teorie a pokusme se vymezit, co by skutečně MHD 
zkvalitnilo* Nepochybně především dostatek precobníků. Jen v tom 
případě by mohly být dodržovány Jízdní řády, jen tehdy by za 

ovládací panely dopravních prostředků usedali lidé odpočati, tur 

díž i řešící všechny problémy s chladnou hlavou, slušně a ohle-' 

duplně. Jek docílit plného stavu zaměstnanců v DP, to' už vymy
slet nedokážu. Mnohem snazší by bylo zodpovědět otázku, co ke 
zkvelitněníMHD rozhodně nepovede - např. textová dpř^ve přeprav
ního řádu /autor MSádu pro Štěstí1’ neohï mi promine/*

Sam



ROZHOVOR

O HOSPODÁCH S PANEM NAVRÁTILEM.

Do ankety z nultého čísla o hospodách obdržela redakce fiktivní 
rozhovor o hospodách a restauracích. Je zajímavý z hlediska pod
nětů k uvažování i z hlediska žánru, proto jej otiskujeme» 
Tento literární útvar nemá ovšem, jak ostatně čtenář sám snadno 
nahlédne, nic společného s naší realitou. Pokud by se tedy ně
komu zdály instituce, vztahy nebo lidé, o kterých rozhovor po
jednává, poukazovat na instituce, vztahy a lidi skutečné, jde o 
podobnost čistě náhodnou.

•X X X

Reportér; tJvodem; - prostřednictvím přátel a známých se nám pode 

řilo uspořádat tuto, schůzku s panem Janem Navrátilem jako s Člo

věkem znalým práce v pohostinstvích, hospodách r restauracích 
i s problémy,, které tato práce přináší« P.Navrátil, původně 

technik, odešel y půloví ně 70« let z většího podniku, udělal si 
příslušné zkoušky a pak byl po osm let. vedoucím restaurace, 

vlastně dvou restaurací: nejprve na vesnici a pak v Praze» Byly 

to obě restaurace 3* cenové skupiny, že?

JoNavrátil: Souhlasíc Vše-, co mohu k restauracím říci - a není 

toho tak úplně málo - se týká hospod třetí skupiny, a to ještě 
před'několika léty« .Ale nemyslím, že by se to od té doby příliš- 

změnilo»

Reportér» Můžeme sněd začít tím, co bylo tenkrát v hospodách 3* 

cenové skupiny nejdůležitější - samozřejmě z hlediska zaměstnan
ců»

J.Nevrátil.: Kdybych si po těch letech, co jsem pracoval jako ve
doucí hospody,dal dobromadv eleeonn pár základních-bodů, o kte

ré se opírá práce hostinského, viděl bych to například takhle: 
odstupné /nechoi-li tomu říkat úplatky/ « pivo - káva - mrtvé 

duše — abstinence * karban - spolupráce s policií.*.. Zdá se mi ov

šem že tohle laikovi nemůže nic říct®

Reportér: Určitě může, jenom nám to musíte po.řádně--vysvět Ji
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J.Navrátil: Rád. Tedy odstupné. To je to první, co člověka potká, 
když začne dělat vedoucího restaurace. Provozem hospody je dáno, 
že má hned od počátku co dělat s přepravci. Jeden přiváží uzeni
ny, druhý lahůdky, třetí pivo etd. Přepravce přiveze zboží a oče
kává odměnu. Ne oběd, cigarety, to musí dostat teky, ale právě 

odstupné za zboží, které vám přivezl. Když odstupné nedostane, 
ošklivě s vámi zamete.

Reportér: Přepravce-má tedy hostinského ve své moci.

J.Navrátil: Ovšem. Když mu nevyjdete vstříct, nechá vás na suchu. 
Má třeba přivézt v úterý zboží, ale v úterý vám odněkud zavolá, 
že zboží nepřiveze, protože se mu právě, porouchalo elito. Nebo ta

kový přepravce masa. Je velký rozdíl, jestli přiveze vepřovou 

kýtu libovou nebo tlustou. Z té první se udělají čtyři řízky, z 
té druhé dva. To se zatraceně pozná.

Taková hospodě 3. skupiny se ale neobejde především bez dobrého 

piva. Jenomže, jek to udělat, aby ho bylo po celý rok dost, když 

pivovar krátí v létě dodávky o 25 i 50%. Vedoucímu nezbývá,, než 

vypravit se do pivovaru e dohodnout se s expedicí nebo s výsta

vem, aby dostával víc, než těch 50%. Taková dohoda není zedermo, 

a to jel do pivovaru poprvé.
Tím si totiž ještě nezařídil, aby pivo, které dostává, bylo kve-. \ 

litní a státe stejné. Zjistí například, že v pondělí dostal šp®t- 
pivo, protože sudy stály od pátku v pivovaře na rampě ne slunci. 
A to je zlé# Nezbývá než žebrat ve stáčírně e - platit. Ale ťo 
není konec, ještě je tu přepravce. Bez odstupného sice sudy při

veze, ale nepráská je do sklepa tek, že pivo zpění a máte ne dve 
dny konec. Když «je ale přepravce s odměnou spokojen, složí sudy 
opatrně jeřábkem a ještě je připraví ne nerážení#

Takže: zečel jste • například - v pondělí & příští pondělí 
o tři stovky lehčí. A to vlastně jenom přijelo pár přepravců# 

Jenže to není všechno. Jde taky o lidi, kteří vás hlídají. Podnik
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má na vás revizory /v Jednotách se jim říká instruktoři, v RAJ 
inspektoři/. Každý z nich má za úkol kontrolovat několik restaura

cí,, přibližně deset, a to po. všech stránkách, cenové, po stránce 

hygieny,, dodržování předpisůo Má přístup kamkoli a mohl by vedoucí- 
muudělat velký malér. Naštěstí je hodnocen hlavně za to, máj. i ve 

svých hospodách pořádek - a pek: je placen ve třídě T9 až T10, tak- 
žejeho plst obnáší maximálně 2200 Kčs* A tak ten kontrolor přij

de, zapíše do zvláštní kontrolní knihy, že dne toho a toho zkon- 
trolov81 to © to a že vše bylo v pořádku. Kontrolor chodí tak čas

to, jek nemá peníze-; dává se mu stovka.

Reportér: Zečíná to být zajímavé. Jaký půst má takový vedoucí res
taurace, Že si to věd může dovolit?

J,Nevrátil: Základní plet je 2000Kčs, ele se všemi příplatky to 
dělá tři tisíce.

Reportér; Takže ... To> je věc celkem kpždému jasná.

J.Navrátil: Myslím, že ne* Pravdě, většina lidí dělá v restauraci 

proto, že si chce přijít ne velké nebo nějaké peníze. Práce v hos

podě není snadná,, je to úžasná dřina a člověk'má brzy pocit, že 

si ty peníze zaslouží* Já1 jsem si. ele od začátku do konce říkal, 

že peníze, o které okradu.zákazníka, nejsou zasloužené peníze» 

A taky jsem zákazníka nikdy neokradl, vědomě jsem ho nepoškodil 
ani o korunu. Samozřejmě, něco jsem dělat musel, tím spíše že jse» - 
pochopitelně ne tu hospodu nebyl sám*
Zásady pro výdělek jspu poměrně jednoduché. V mé hospodě se výdě
lek rozděloval mezi personál a v takovém případě je te resteureee 
tím rentabilnější, Čím větší je výdělek a čím míň lidí všechnu 

práci stihne. Já jsem dělal tu hospodu ve třech a udržoval jsem 
dvě černé duše: jednu jeko číšníka, druhou ne úklid» Semozřejrf 
že jsem personálu pomáhal , a když se roznášely obědy, nosil i 

kuchař»
Jenomže vy jste mě přerušili a já'jsem nestačil říci úplně všech- 
no o režii vedoucího* Nemluvil jsem o kontrolním oddělsní^podnikn,
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které je velmi ostré a chová, se k vedoucímu přesně podle toho, kolik 
a jek šikovně platí. Také jsem nemluvil o režii ze výkaznictví. To je 

totiž v restauracích tak komplikované, že ho normální vedoucí při 
všem úmoru e shonu nezvládne. Když se ho / a ráda / ujme některá 

z podnikových účteřek, stojí .to měsíčně tři čtyři stovky, ovšem 
ta účetní ohlídá i nesrovnalosti na dodatcích listech e mnoho delší
ho.. Celkem se to vyplatí. Jenomže to už máme režii vedoucího zp víc 

než tisíc korun měsíčně. A to jsem ještě nemluvil o takových vě

cech jako je sklad, odkud hostinský odebírá sklo. Skle je tradičně 
málo, a zkuste přijít do skladu a říci: já chci ty a ty sklenice 
v tolika kusech - dostanete stručnou odpoveä: ha ha. Tedy sklo také 

není zadarmo»

Reportér: Dobře. Zajímalo by nás, jestli ty černé duše stačily na 

režii vedoucího a ještě-na takový plat personálu, aby s ním byl spoko

jen.

J.Navrátil: Nestačily»
Tedy výdělky ••• Jeden zdroj je až neuvěřitelně snadný. Tvrdě jsem 
ho prosazoval, © lidémse proto zpočátku /ale opravdu jen zpočátku/ 

báli být u mě zaměstnaní. Pochopitelně, prosazoval jsem zákaz pití ,X 

alkoholu.
Nemyslete, nejsem abstinent. Jde o zákaz pití v práci a ten vychází 

z jednoduché rozvahy. V Praze běžně personál v práci pije, e když se 
kovČÍ, je už v těžce podnapilém stavu. Tohle jsem netrpěl. Říkal jsem: 

kluci, když vám host něco objedná ne svůj účet, nikdy to nepijte. 
Řekněte třeba, Že rum nepijete, jenom vodku /ta je bílá jako voda/ 

a nelejte si vodu. Nebo řekněte^ že si to-vypijete po službě.

V každém případě mi to řekněte a udělejte si čárku. Ty peníze si pak 

po službě vyfasujete.
Vlastně jsem se zpočátku musel dost namáhat. Měl jsem vynikajícího 

kuchaře, ale on pil, /ze šichtu dostal až deset panáků/. Já jsem 
mu říkal, Pepo, nedělej mi to, převeS si ty panáky na vodku. Jednou 

to 2kusil a když viděl, Že za ušetřený alkohol dostane stovku navíc, 

ten-pane koukal. Pro mne ta pracovní abstinence byle taky
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výhodná, protože ušetřené panáky šly do tržby*
Pokud jde o mne, já jsem v hospodě točil pivo štamgastům,, a to pi

vo výborné jakosti* Neučil jsem se dělat hladinu a pek už štamgasti 
několikrát točené pivo nechtěli*

Reportér; Ne to pivo. se my, laici, přece jen musíme trochu vyptat* 
Zaprvé, co je to hůadina, a da druhé, je-li pivo točené neněkoli- 

krát oprpvdu horší než pivo netočené najednou*

J, Navrátil: Vždycky* Pivo je v sudu a sud má pivní šlem* Narážečka 
je až u dna, takže čím víckrát pouštím do sudu tlak, tím častěji 

dostávám do půllitru šlem, který se tím tlakem zvíří* No a hladina 
je právě pivo, které se natočí na jeden zátah /musí se to ovšem 

umět/ a je celé bílé. Postupně klesne a vytvoří se pěna. Sud musí 

být dobře naražený, pivo nesmí být příliš chladné a musí se pouš

tět pod velkým tlakem, aby šle nejdřív pěna a potom pivo- Kolmo do

lů, ne po skle*
To je správné pivo! Ovšem vždycky klesne p,od rysku, a proto jsem ho 
točil jen štamgastům*

Je pravda, že ne pivu se dá vydělat mnohem víc, tím, že se dělá 

tzv* tunel /ředění vodou do sudu/* Na to zákazník nemůže přijít ji-j 

njak, než že mu to pivo nějak málo chutná* To jsem nikdj' nedělal.

Ale- karty nechat hrát, to jsem nechal. Do hospody chodili černí sáz~- 

keři, lidé, kterým ne penězích tolik nezáleželo. Mělihrát karty 

jinde, proč by je nemohli hrát u mne?
TeS se to dělá ••.Existuje tichá dohoda, že v určitý den se nechá 

otevřeno do - řekněme - tří hodin do rána nebo dokud jde karta* 

Zákezníoi pletí podle jednoduché zásady. Ptám se: kolik máš za ho
dinu, odpoví, že padesát. Já na to: tak tolik musím mít toky. Tohlé 
karbaníci bezvadně pochopí a berou to tak. -Nevíc ještě z každého 

banku, který vyhraje bankéř, bere- hostinský deset procent* 
Ovšem, když se v hospodě hrají karty, pak člověk musí mít na své 

straně policii;, už při první obchůzce policajt zjistí, že se v hos
podě svítí» Sekněme, že jednou projde, ele podruhé už by to neprošle,
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protože příslušník dobře ví, oč jde. Vedoucí to ví taky. Je od ji
ných kolegů poučen: ne abys nedal • ••
Musím ovšem říci, že taková policejní ostra.hs /jde o to, získat vlas
tního. policajta, zabránit tomu, rby do hospody chodili jiní/ je svým 

způsobem dobrá. Existuje zákon č.120 o opatřeních proti alkoholis

mu e podle tohoto zákona, když se něco stane, tak je to vždycky chy
ba vedoucího. Zákon totiž hovoří jasně, že podnapilému se alkohol 

nesmí podat. Když se ale něco v hodpodě semele, může hostinský po
vídat, co chce 8 nemá pravdu: host je po třech pivech podnapilý a 
je to» "Vlastní” policajt garantuje, že se to nestane, protože, udělá 

zápis, že host podnapilý nebyl»
Navíc jsem si držel tělesnou stráž. V té době to byla přímo nutnost. 

Tenkrát se nosila každý den tržba na poštu. Jednoho hostinského 

kvůli tržbě dokonce zabili. Já jsem si jako tělesnou stráž pořídil 

jednoho ze štamgastů. Byl to hodný člověk, ale rád se rval - jen pro 

potěšení, že se pere. Byl mi oddám a každý se ho bál» Pro karban byl 

nutností: stál u stolu a potlačoval každé násilí v zárodku.
A ještě poslední zdroj výdělků, káva. Dá se na ní vydělat netušené 
moc. Hospodám dodávají kávu bučí v pytlíčkách nebo ve velkých pikslách 

s odměrkemi; v pbojím případě je to káva vysloveně hnusná. Přitom kx 
se prodává s obrovskými přirážkami. A tak stačí nakupovat normální 

dobrou kávu v obchodě, aby byl spokojen jak host, tak personál.

Reportér: Takže teS už by se asi dalo i spočítat, kolik jste si ja

ko vedoucí restaurace skutečně vydělal»

J.Navrátil: Tři tisíce oficiálně plat a k tomu zhruba pět tisíc navíc.
- I

Reportér: Ale! Zdá se, že nejzajímavější bude dovědět se, proč jste 

toho vlastně nechal.

J.Navrátil: Vlastně už jsem to i trochu řekl. Hospoda je tak straš

ná dřina, že si to nikdo nedovede představit. Nechal jsem toho kvů
li únavě, kvůli fyzické únavě, ƒ pak, v hospodě je člověk vždycky sám.

i
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Sám proti hostům, sám proti přeprevcům, proti podniku, je to zoufa
lá situace naprostého osamění. člověk má sice kupu přátel, řemesl

níků, hostů © dokonce má i známé policajty. Ale všichni chtějí z té 

hospody žít, všichni z ní chtějí něco mít a jakmile se cokoli aeme- 

ler tak se za vás nikdo nepostaví. Vlastní podnik vás vydírá, stá

le vám zvyšuje plán, staví před vás nesmyslné požadavky, neumožňuje 
nic normálního.

A pak, volný čas ••• Měl jsem ho vlastně plno.: 3 dny práce, 2 dny vol

né: } 2 dny práce, 3 dny volna. Jenže ty volné dny člověk zase vénuje 

té hospodě, protože má strach, co se mu v ní děje. Nakonec jsem toho 

nechal hlavně kvůli rodině.
A možná že ani to ne. Nejhorší je, že tam člověk přičichne k peně

zům a říká si: já bych toho mohl mít ještě víc, mohl bych třeba ku
povat pod rukou levný rum /to není problém/, obchodovat s hodinka

mi, s magnetofony std.. Mohl bych se, proč si to nepřiznct, náramně 

snědna dostet na šikmou plochu.
A tak je asi dobře v nejlepším toho nechat.

Reportér; V každém případě vám upřímně děkujeme za rozhovor.

BUDUJME MOSTY DŮVĚRY

Na podzim 1987 se na ONV jednoho venkovského okresu uskutečnila be-, 
sede s pracovníky nekatolických církví. Sekretářka předsedy ONV ote
vírá s příjemným úsměvem zasedací místnost, kde nás vítá pan okres

ní církevní tajemník Lopata. Konečně se objevuje předseda ONV pan 
Luděk Kocáb doprovázen ekonomickým náměstkem Okresní zemědělské sprá
vy Ing.- Zdeňkem Novotným..

Pen OCT čte prezenční listinu a předseda říká, že dnešní beseda je 

příležitostí, abychom mluvili ne rovinu a nebrali si servítky.
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Na. okrese uvažovali, co by nás zajímalo. Jsme zemědělská oblast ' 
a. jistě i věřící žijí rytmem a starostmi zemědělské výroby» Proto 

uslyšíme referát o výsledcích zemědělství na okrese. Pánům katolic
kým ferárům se to líbilo a vydrželi dikutovat hodinu.

K dobré náladě přispěla káva a obložený chlebíček se šunkou. Všich
ni dostali po jednom, jen laický kazatel Českobratrské církve evan

gelické Otto Vízner snědl dva, protože naproti sedící edventista 
Koubek z Třemešné před něj v ekumenické přejnosti posunul svůj.

Po neobyčejně poučném a nudném referátu s.Novotného se skutečně 
rozvinula rozprava. Faráře a presbytery zajímalo zvláště životní 

prostředí. Jak dlouho se ještě budou za obcí Kszdějov pálit igeli
tové pytle? Farář Janatka mluvil o přínosu křesťanské etiky ke zvý

šení úcty k živé i neživé přírodě.

Farářka Československé církve husitské Alena Svatošová nadhodila 

palčivý problém: u nich ve vesnici jezdí družstevníci na pole jen 
od pondělí do soboty. Proč nejezdí také v neděli? Nevznikaly by 
národohospodářské škody. Reakce jedné laické pracovnice Církve 
bratrské je bouřlivá? "Ale paní farářko, u nás v Dolní Bukovině 
jezdí jezeňáci na pole podle počasí a ne podle kalendáře!" Svatošo

vá: "U nás ne, já si to hlídám. Jezdí na pole od pondělí dů soboty 
a v neděli jen pro krmení." Ing. Novotný uklidňuje rozvášněné hlavy. 

Praxe je rozmanitá a směrodatné jsou výsledky. Navíc OZS tunnení od 

toho, aby vodila JZD ze ručičku. Dnes se přechází od převážně admi

nistrativních převážně k ekonomickým metodám.

Kazatel Vízner: Slyšeli jsme o úspěších zemědělství. Proč je tedy 
nevyhnutelná přestavba a jek jí chcete dělat?

Novotný: Samozřejmě musíme průběžně plnit úkoly pětiletky, z nich 

nám nikdo nic nesleví. Navíc před námi stojí přestavba. My zatím 
nevíme, co přinese, ale už te'á s ní máme spoustu práce. Nelze ovšem 

na ni čekat pasivně, ale usilovat už dnes o efektivitu Každého JZD.
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Mezi, námi: někteří soudruzi mcjí starosti. Jak prý budou JZD z pod
horské oblasti ekonomicky soutěžit s JZD ne kvalithí půdě? To samo
zřejmě není vyjasněné. Ale už teä se soustřeďujeme ne předcházení 

nesprávným interpretacím přestavby. Říkáme: sice se změní předpisy pro 

přidruženou výrobu, cle to neznamená, že si budete moci dělat co chce

te. Nn prvním místě musí stát zemědělská výroba, o to de už postará

me»

Kocáb: S tou přestavbou jste uhodil hřebíček na hlavičku» Mě přišel 
ne stůl takhle silný /ukazuje/ svazek navrhovaných změn e opatření, 

ke kterému se mám vyjádřit před prosincovým plénem. Nejdřív přijde no 
řadu ekonomika, potom NF» Má se měnit přes 40 zákonů. Helečíte se, já 

jsem dělník e v detailech se nevyznám. Kam bych přišel, kdybych měl 

všechna podrobně pročítat. Ale jedno vám řeknu: co poctivě nevyrotí
me, to mít nebudeme. A plstit podle práce - to je filosofie přestavby. 

Kazatel Zelený: Říkal jste - nejprve ekonomika e potom NF. Kdy přijdou 

na řadu církve? Kocáb: Většina vašich členů je ve složkách NF. Zelený: 

Ale my chceme být i jako církve v NF. My se chceme pozitivně angažovat. 
Kocáb: V tom vám nikdo nebrání. Máte ještě někdo.něco?

Náhle se ozve zoufalý hlas Člena Rady starších CČSH: "Prosím vás, mů

žeme tady mluvit o našich náboženských věcech?” Kocáb: Proto jsme tedy. 
Zemědělství jsme snad vyčerpali. Ale přetahujeme, v tuhle hodinu byli 

už katoličtí páni faríři dávna pryč.

Farářka Svatošová: Lidé se bojí posílat děti ne náboženství. Mluví se 

o tomt že máme působit ne mladou generaci, ele od 50. let jsou lidé 

ustrašení a bojí se. Mnozí byli naučeni dělat rovnítko: farář je reak-. 
cionář. A když jim řeknu o své mírové práci, která je společensky vyso

ce oceňována, tak se diví. Společnost by měla vytvářet lepší podmínky 
pro náboženskou výchovu v církvi.

Babtidtický kazatel Škorvánekť "Ale paní farářko, to je přece naše věs, 
že.křešíané nemají vyznavačskou odvahu.”

BarČák: Byl jsem v cizině a překvapilo mě, jak tam jsou lidé zblblí
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sdělovacími prostředky. Oni si myslí, že jsou u nás křesíané pro- 

následováni. To není pravdo, mě ještě, nikdo nepronásledoval. Měli 
bychom do světa hlasitěji říkat, že se nám daří dobře«.

Kazatel Vízner: Potíž je následující, vy tady mluvíte o důvěře me

zi státem a církvemi^ máte radost, jek tady pěkně diskutujeme. Ale 
pro nic skutečně praktického nejste kompetentní. Nikdo z vás netří- 
má otěže kádrové polotiky. A to je právě oblast, kde se vůči věří

cím projevuje nedůvěra. Mě kádrovák v podniku řekl, že dobře- ví o 
mé církevní práci a hodnotí ji negativně. AÍ prý jsem rád, že mám 

stálé místo a nepomýšlím na služební postup. Dále: náboženské uz

nání je soukromou věcí vůči státu, nemá se nikde uvádět do dotaz

níků, atd. Ale to se nevztahuje ne kádrovou práci - ta je věcí 

strany a pro stranické orgány neplatí omezení jako pro státní orgá

ny. Já nikomu o své církevní práci neříkbž, nikde jsem to nehlásil 
a všude to věděli. Politruk ne vojně, který se vyslovil, že "věří
cí negiůže být důstojníkem ČSLA"; kádrovák v podniku. Já se nehrna 

do funkcí, ale projevy nedůvěry mne mrzí.

Kocáb: Co si budeme vykládat. My máme svou ideologii, vy máte svou, 
a to se nedá smířit. Ale v praktických věcech máme mnoho společné
ho. Spoluptacujme a budujme mosty důvěry. Ale jako komunista vám 

řeknu zásadní slovo: na kantořinu vás nepustíme». A strana si mezí 
svými členy taky pořádek uděká. Dříve existovali takoví pokrytci, 
kteří vstoupili, do strany a zároveň chtěli věřit.

Vízner: Jakápak důvěře, když nás nepustíte na kantořinu? Je-li ná
boženství soukromou věcí, potom by stejně soukromou věcí měli být 

přesvědčení, že náboženství je v rozporu s vědou.Stát nemá co mlu
vit do výchávy. Potřebujeme nejenom odluku církve od státu,nie pře

devším odluku státu od ideologie.

Kocáb: To je proti ústavě. Podle ní se výchova děje v duchu vědec
kého světového, názoru. Vízner: Zek změňte ústavu. To tam nepatří. 
Kocáb: Toho se nedočkáte ... /zarazí se/ I když vlastně ... Ústa

va se prý má také měnit. Takže to můžete dát jako návrh»
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Vikářka Dagmar Kofonová: Změnit by se měli i církevní zákony# Nepos
tihují specifiku nekatolických církví# Neříkají nic o postavení leic- 
ké práce v církvích»

Farářka Svatošová rozčileně: To není prrvdn, jek jste prve mluvil 
o těch strmících# Když jsem ještě působila v Prrze, měla jsem ve sbo

ru textilní dělnice - přesvědčené komunistky. To nebyli žádní pokryt
ci. Kocáb: Věřící nebyli a nemohou být důslednými členy strany. Svato- 

Sová křičí ne předsedu: Tak poctivé komunisty, jaké jsem tenkrát poz

nala, dnes nenajdete. Nic ze své angažovanosti neměli e nikdo je ne

bude urážet! OCT Lopata postrašen obratem diskuse: Ale paní farářko! 

Takhle bychom se nikam nedostali. Už toho, musíme nechat, venku je 

tmo o sedíme tedy přes tři hodiny. Témě zemědělství vás všechny zau

jalo. Co kdybychom příště mluvili o výchovných otázkách? Možná bychom 

mohli pozvat představitele krajské církevní správy, aby se vyslovili 

konkrétně k věcem* které zejímejí pány kazatele#

Ko«áb: Už dlouho jsem nemluvil tok od plic# Přeji vám mnoho úspěchů 

e neshledanou# Přítomní se rozcházejí s vážným výrazem tváře. Jak také 
Jinak? Kráčeli vstříct nejrevolučnějším společenským změnám od r. 1948. 

/Beseda, reálně proběhle, případné shody jmen a zeměpisných názvů 
jsou čistě náhodné/

. Petr Charemze

vlísečnice_OBECNÉ dohody^

Pod tímto titulem uveřejnil 14. 11. 1987 list Magyar Nemzet /McSar- 

ský národ/, orgán materské Vlastenecké lidové fronty /obdoba naší 
Národní fronty/ pozoruhodný rozhovor s generálním tajemníkem ÚV MSDS 

Imre Pozsgayem. Rozhovor se týjá problémů, souvisejícím se spontán

ní občanskou aktivitou»
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Imre Poszgay v rozhovoru uvedl, že současný společenský život v Ma
ďarsku je neartikulováný, nepřehledný a špatně organizovaný. I< tomu, 

aby mohl být rozšířenj je předpokladem oouže obecné srozumění obča
nů o některých základních hodnotách. Poszgay předpokládá, že většira 
lidí přes dosavadní rozporuplné zkušenosti přijímá socialismus jako 

společnou hodnotu a má zájem na tom, aby nevzala za své společenská 

stabilita, nezhroutily se společenské vazby. Za těchto předpokladů 
lze zahájit otevřenou, kritickou debatu o zkušenostech Minulých de
setiletí, což by pozvedlo společenské srozumění na vyšší úroveň. 

Taková diskuse předpokládá, že lidé dostanou větší svobodu, občanskou 
autonomii a účast v rozhodování. Vláda pro lid bude vystřídána vlá
dou lidem provozovanou a lidem schválenou. Bude možné uvést do sou

ladu politickou moc / státní řád a tužby občanů. Aby se tak mohlo 
stát, je třeba uznat, že mezi přirozená práva člověka patří právo 

stavět společnost odzdola, možnost občanské iniciativy, která vytvá

ří tkanivo občanské společnosti. Důležitou součástí tétp iniciativy 
by měl být obnovený spolkový život, k němuž je třeba vytvořit bez

pečné právní podmínky a záruky.

Situaci komplikuje, že celé generace byly v posledních desetiletích 

vychovávány bez znalostí o spolčovacím právu, aniž by si osvojily 
kulturu spolčování. Přitom Madarsko má bohaté tradice, z niohí lze 

vyvodit, že jakmile má občan na dosah vhodnou instituci, doved* ji 

dospěle a odpovědně vy učívat. Vhodnost znamená, aby v institut na

cházel svůj bezprostřední zájem. To naní nic, co by občanský inicia
tivu snižovalo: bezprostřední zájem je i zachování jednoty národa, 

občan se k němu však musí propracovat aktivní účastí ve spolkovém 

životě. Samospráva je základem národního spolčování.

Nedávno se mluvčí madarské vlády vyjádřil v tom smyslu, íe vláda je 

pro rozvoj spolků, pokud je jejich činnost nesena dobrými úpysly. 
Poszgay to vítá jako rozchod s předsudkem, podle něhož jé centrální 

moc schopna poznat a určit po+řeby společnosti až do úrovně jednot
livce. Odtud pramenil její odpor k občanským iniciativám a spolkům, 

jež považovala za zbytečné. Přitom pro společnost je načpak nebez
pečné, když se občan stane pasivním, nechápe sám séhe jako subjekt, 

jenž může ovlivnit okolnosti, v-nichž žije, ale jén jako trpný ob
jekt státní péče. Pak se ukáže - a to se stalo nyní v Madarsku - že 

stát není schopen zajistit takovou paternal ist ickou péči. Když vyjde
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najevo tato neschopnost státu, nemůže na jeho místo nastoupit občan, 

aniž by k tomu byly vytvořeny právní předpoklady.

Je tedy třeba proměnit ústavou dané spolčovací právo v zákony. Tak se 

vytvoří stabilní rámec pro spolupráci mezi lidmi, vzniknou vypočítatel

né poměry. Současně nová situace vyžaduje velkou politickou toleranci, 
protože v rámci ústavních a zákonných záruk se vytváří prostor, který 
může být vyplněn i názory politicky odsouzeníhodnými; -,-to Je ovšem práv
ně zcela v pořádku a stěmito názory je třeba bojovat v otevřené debatě. 

Stejně jako spolkový život je třeba uspořádat právní postavení spole

čenských organizací. Skutečné společenské dorozumění znamená, že se 
lidé budou moci podílet i na rozhodování a na realizaci rozhodnutí. 
K tomu je zapotřebí úporných debat, nesených růzností zájmů; takové 

debaty umožní kontrolu fungování moci. Aby'kontrola byla účinná, je za

potřebí posílit samostatnost spo1 ečenských organizací, vyjasnit jejich 
právní pozice a poskytnout jim právní záruky. Silný vertikální politic

ký systém, složený ze samostatných organizací, můjře fungovat, jen když 
je tu právní řád, umožňující organizacím navazovat horizontální vztahy. 

To patří k politické toleranci. i

Důležitá pasáž rozhovoru se týkala setkání madarských intelektuálů 

v Lakiteleku. Uskutečnilo se koncem srpna 1987, vzbudilo velký zájem 
i na Západě a dostalo se mu nepřímého uznání i tím, že účastníkům zas
lal pozdravný dopis předsedá vlády MLR Károly Grosz. Poszgay, který se 

setkání zúčastnil a přednesl na něm proslov, prohlásil, že šlo o přá
telskou schůzku. Nebylo to setkání opoziční, ale sešla se tam společ

nost různorodá, včetně lidí, kteří pochybují o tom, zda se socialismu 
vůbec podaří rozřešit problémy člověka. Všichni účastníci se však pohy
bovali v rámci všeobecného srozumění a ústavního řádu a nabídli vedení 
země dialog s cílem společně hledat a najít východisko z krize. Důvěra 
v oficiální instituce je sice otřesena, ale střízlivě uvažující člověk 

si nemůže přát společenské zhroucení: proto přišli s iniciativou, smě
řující k vytvoření institucí nových, jejichž smyslem by bylo podílet 

se na společenské obnově.

Setkání se zúčastnilo 150 - 160 lidí, mj. spisovatelé Gyula Fekete 
(místopředseda Svazu maďarských spisovatelů), István Csurka, který ješ- 

tě nedávno nesměl v Madarsku publikovat, György Konráď, jeden z nej- 

známějších madarských disidentů, na druhé straně několik funkcionářů
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Vlastenecké lidové fronty. Stranou zůstalo pouze radikální ’’pevné jád
ro” madarské ”demokratické opozice”. I když s názory některých účástn 

níků podle Pozsgaye nelze souhlasit, je zapotřebí respektovat jejich 

pozitivní pohnutky a záměry. Dělící čára v madarské společnosti vede, 
jak se Pozsgay domnívá, mezi těmi, kdo stojí na půdě širokého národní

ho srozumění a rozhovoru, a těmi, kteří zastávají politiku ”Čím hůře, 
tím lépe”. Účastníci schůzky v Lakiteleku patřili vesměs do první 

skupiny.

Na závěr setkání účastníci přijali společné prohlášení, v němž se mj. 
navrhuje vytvoření Madarského demokratického fóra jako nezávislého or

gánu výměny názorů. Pozsgay na konci rozhovoru formuluje několik kritic

kých připomínek k tomuto prohlášení. Nesouhlasí s názorem, že madarský 
národ dnes nemá obecně sdílený obraz budoucnosti - považuje to za nes
pravedlivé a nekonstruktivní tvrzení. Upozorňuje dále, že při vypraco

vání nového řádu politických a společenských organizací je třeba vzít 

v potaz i stanovisko politické moci. Pokud jde o navrhované utvoření 
Madarského demokratického fóra, domnívá se, že v rámci Vlastenecké li

dové fronty by mělo dobré podmínky k existenci.

Nakonec vyslovuje naději, že vedoucí straničtí a státní funkcionáři 
přijmou výsledky setkání v Lakiteleku a podobných akcí s porozuměním, 
jako výzhamnou politickou událost. Jen tak se může madarská politická 

reprezentace hlouběji zapojit do veřejného života země a vymanit se 

z dofenzívy.

bd

Čas Milosti

Pod tímto názvem vyšel v srpnu 
1987 v sovětském týdeníku Ogo- 
ňok rozhovor s vedoucím odborní 

teorie a sociologie trestního • 
práva Ústavu státu a práva AV 

SSSR, profesorem A. M. Jakoví e- 
vem. Redaktorka Ogoňku Alla Alo

va vedla rozhovor na základě do
pisů čtenářů, kteří se vesměs 

odmítavě vyjadřovali k ohlášené amnes 
tii u příležitosti 70. výročí VËSR. 

Rozhovor je dlouhý, vyjímáme z něj 

pouze části.
Je uveden citátem z jednoho Čtenář
ského dopisu, který zřejmě nejlépe 
vystihuje postoj Čtenářů Ogoňku: 

“Již sedmé desetiletí máme sovětskou 

moc, a zločinnosti s!ále není konce.
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Kdy bude konečně nastolena přís
nost a nesmiřitelnost se zločinem? 

Nebo po nás všelijakou ničemnou 
chátru zdědí i pravnuci? - A zase 
amnestie! To je bezzásadovost, 
krátkozrakost a neodpovědnost vů

či většině lidu, čestným občanům, 
kteří touží po životě v bezpečí.’* 

A1SW S vaším dovolením na sebe 
vezmu roli mluvčího čtenářů a budu 
své otázky stavět z jejich dopisů# 

Tak například:’’Hlavní město i os

tatní velká města zaplaví zločin

ci”, obává se N. Baturin z Moskvy 
a 0. Avdějenko z Oděssy soudí: 
’’Jistě, ’muklové’ budou spokojey 
ni, že uniknou zaslouženému tras

tu. Ale nu nás se při tom jaksi 
zapomnělo. Vždyt my se teů budeme 

bát vyjít na ulici.”
•i * . i . '

ErsfA-jQtolgy: Kriminální filmy 

často končí tím, že za zločincem 
se zavřou dveře cely. Všichni si 
oddychnou, zdá se jim, že problém 

Je vyřešen. Ale život není bio

graf. Vrata táborů a věznic se ne

jen zavírají, ale také otvírají: 

každý den, bez jakékoliv amnestie 

z nich vycházejí tisíce lidí, 
kteří si odpykali trest. Kam jdou? 

Mezi nás, k vám, ke mně... Ohrom
ná masa vězňů se'“ mezi nás zase 

vrací. Tento zřejmý fakt podivu
hodně uniká veřejnému mínění. Ja
ký člověk se vrací z vězení, to je 

nejdůležitější ze všeho. Polepšil 
se? Nebo definitivně zdivočel? Od

vážil by sg někdo tvrdit, že to 
druhé se nestává?

Amnestie, to je v mnohých případec 

daleko nejlepší způsob nápravy. 
Alova: Mnozí lidé se domnívají, Že., 

amnestie porušuje zásadu neodvratr- 

telnosti Orestu, tj poškozuje samu, 
spravedlnost.
EiSf^igkoylev: Ano, takříkajíc 

juristickou spravedlnost amnestie 
porušuje. Ale takové porušení je" 
blaho.
Aloya: A to říká právník?

Právník musí.uzná- 
vat vyšší zájmy., než jsou zájmy 
justice, vyznávat spravedlnost vyš
šího řádu, než je justiční sprave

dlnost. Milosrdenství, humanitu... 
Jestliže ve společnosti funguje 
pouze justiční mechanismus, který 
přísně, logicky a spravedlivě od

važuje treaty - není to již lidská 
společnost. V takové společnosti 

se lidé odnaučí odpouštět. Zavlád

ne život mechanické spravedlnosti 
- život bez lásky/ bez odpuštění, 

bez vznešených hnutí,'zkrátka bez 
těchto našich čistě lidských ” 
’’zvláštností”...
Alova: K problému milosrdnosti. Ne

dávno byl v tisku publikován návrh 
na zrušení trestu smrti. Do redak
ce Jsme nedostali prakticky žádný 
dopis na podporu tohoto návrhu. 
Naopak, Čtenáři jednomyslně poža
duj í -zachování troštu smrti a něk

teří dokonce volají po jeho širším 
uplatňováním

Profj.^Jakovlev: Mnozí si upřímně . 

myslí: čím přísnější třes ty., tím 

menší zločinnost. Iluze! ... V roce
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1 962 byl zaveden trest smrti zastřelením za rozkrádán?' majet
ku v socialistickém vlastnictví zvláště velkých rozměrů. A 
výsledek? Počet těchto zločinů se nezmenšil, nýbrž vzrostl.

I samy ’’zvláště velké rozměry” se ještě zvětšily: když už 
riskovat Život, tak at to stojí za to . . .

Myslím, že požadavek zpřísnění zákonů pramení z neznalosti 
skutečného stavu věcí. Lidé nevědí, že i tak máme trestní 
zákoník mimořádně surový.

Trest smrti je ve většině vyspělých zemí vůbec zrušen a trest. 

smrti za ekonomické zločiny - to už je či.stě jen náš ”výdo
bytek” ... i tresty odnětí svobody jsou u nás mimořádně vyso
ké.». Vědecké výzkumy ukazují, že zatímco prvních pět šest, 

maximálně sedm let člověk ještě touží po jiném životě, chová 
naději, cítí, že ještě má budoucnost, za touto hranicí jej 
již ovládne lhostejnost^ člověk degraduje*., odumírá v něm 

schopnost žít...

Alova: Když zemřel Stal in, země prožívala přelom, který byl 
také provázen amnestií. Ale na tu nejsou dobré vzpomínky.

• * ■ . '• ■ • , -é

Prof. Jakovlev: To nelze srovnávat! V roce 1953 byly vězni
ce a tábory přeplněné. Jako řád tam panovala diktatura zlo
činců nad mořem nevinných lidí| mladiství byli pohromadě 

s dospělými recidivisty, v celách a barácích byly příšerné 
podmínky - to vše nebylo možné dále trpět. Současně se ale 
ukázalo, že nelze rozeznat zločince od nevinných a těch, co 
seděli za maličkosti: žaloba, rozsudek, právní rekvalifikace 

zločinu, to vše často neobsahovalo pravdu, nedávalo možnost 
posoudit skutečný charakter 'trestného činu ani to, zda k ně

mu vůbec došlo...

Výsledkem masové amnestie v r. 1953 > amnestie bez «omezení, 

bylo prudké zvýšení zločinnosti. Bylo to však logické: ne
zákonnost zákona stimulovala takříkajíc nezákonnost spontá- 
ní... Humanita není nic takového, co by se dalo rozdělovat: 
jestliže se jí nedostává na jednom pólu společnosti - ve 

vz,t.®hu k trestencům, nedočkáš se jí ani na opačném pelu 

*• ve vztahu, k nám všem*

Alow čtenář tóai .napsal: <C^-r *^til«šoval amnestii s je-
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diným nepříliš ušlechtilým cílem - koupit si lásku lidu, aby 

ho mohl lépe ovládat. K vedoucím představitelům socialistic
kého státu se takový způsob dobývání lidu nehodí.”

Prof. Jakovlev: Nu což, jestliže se mezi dopisy nenajde ani 
jeden na podporu amnestie, nic proti tomu. Jistěže skutečnou 
lásku lidu je možné dobýt jen skutečnou starostlivostí o vše

chny občany.

Ale víte, v tomto čtenářském názoru se skrývá ještě jiný ne
čekaný význam. Car si totiž skutečně kupoval lásku lidu;

když vyhlašoval odpuštění, šel vstříc lidu, dělal mu ústu
pek. To znamená, že v lidu byly jakési silné vlastnosti, stru

ny společenského vědomí, se kterými tylo třeba počítat, naé? 
něž bylo možno zahrát: lítost, milosrdenství...

Slovo ’’milosrdenství” jaksi zašlo, omšelo. Ještě chvíli a 
ve slovnících se u něj objeví poznámka ’’zastaralé”...

Proč nás milosrdenství opouští? Povolím si tvrdit, že jednou 
z příčin je bláhová vira v moc trestu, přísnosti, krutosti. 

Alova: Máme i několik anonymních dopisů...o pořádku. Jejich 
ducha vyjadřuje citát z jednoho z nich:’’Povolili jsme lidem, 
zavedli demokracii a nepořádek. Kázeň upadla, mládež zabřed

la do rocku. Za Stalina možná byly nějaké nedostatky, ale 

zato byl pořádek!”

Prof. Jakovlev: ’’Pořádek” té doby je ve skutečnosti mýtus: 
blud nebo vědomá lež. Zločinnost byla rozsáhlejší a straš

nější než dnes... ale nejnebezpečnější na formuli ’’demokra
cie je nepořádek” je to, že v sobě tají alternativu: dikta
tura, -zvůle moci, absence občanských práv - to je pořádek.

Ne, není třeba se bát demokracie; bojme se těch, kteří nás 
demokracií straší... Ostatně se mi zdá, že plné a opravdo
vé demokracie se bojíme všeobecně. Například Zákon o indivi
duální pracovní činnosti ... vyžaduje 'povolení od úřadu i 
na činnost, která tímto zákonem zakázaná není /tj. povolenou/ 

.•. tak se v tomto zákonu právo chápe vlastně jako privile

gium.
Je nutné zavést proceduru registrace a ne povolení; a to 

jsou dvě naprosto různé věci.
Vybral přeložil - SD -
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BOJ O PŘESTAVBU

V sovětské Pravdě vyšel 5* dubna t. r. obsáhlý redakční člá

nek pod názvem Zásady přestavby: revolučnost myšlení a činů. 
Je polemikou s odpůrci přestavby, kteří v několika veřejných 

vystoupeních vyložili své názory. Z článku vybíráme několik 
úryvků

Boj o přestavbu se vede jak v hospodářství, tak v duchovní 

sféře. A třebaže se nejedná o boj třídních antagonismů, je 
to boj ostrý Z. ../'V diskusích lze pozorovat jistý specific

ký směr, který...se snaží přestavbu přibrzdit obvyklými zaklí

nadly zrazují socialismus!”, "zříkají se principů!”, "pod

rývají !" •

Takové stanovisko vězí svými kořeny v metodách veliteského, 
administrativního a byrokratického řízení. Je spojeno s mrav
ním dědictvím minulých dob a s obnaženými pragmatickými zájmy 

a představami, se snahou za každou cenu udržet vlastní pri
vilegia, aí již materiální, sociální nebo duchovní...

V dopisu redakci /"Nemohu upustit od principů", Sovětskája 

Rossija, 13 března 1988, se čtenářům snad poprvé dostalo do 

rukou odmítnutí samotné myšlenky obnovy, a to v koncentrova
né podobě, příkrý výklad zcela určitého stanoviska, stanovis
ka svou podstatou konzervativního a dogmatického. /.../ Člá

nek vyzývá k opravám a korekturám přestavby, jinak prý "moc” 
bude muset zachraňovat socialismus.

Jak je vidět, ještě zdaleka ne všichni jasně chápou drama si

tuace, v níž se naše země ocitla k dubnu roku 1985 a kterou 
nazýváme předkrizovým stavem. Mnozí si také dosud jasně neuvě

domují, že administrativní a velitelské metody vyčerpaly svo
je možnosti. Věichni, kdo v takové metody ještě vkládají na

děje, by měli pochopit, že to všechno tu již nejednou bylo, 

§le k žádným Žádbucím výsledkům nevedlo. Představa o jedno
duchosti ö efektivnosti těchto meto je pouhou iluzí, kterou 

historie vyvrací.
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Jak tedy dnes ’’zachraňovat* socialismus?

Zachovat autoritativní metody, praxi bezmyšlenkovité posluš
nosti a potlačené iniciativy? Zachovat pořádek, za něhož vy
kvetly pyšnými květy byrokratisrnus, nekontrolovatelnost, ko
rupce, zlodějna a maloměšťácký přerod?

Nebo se vrátit k leninským zásadám, jejichž podstatou je de

mokracie, sociální spravedlnost, chozrasčot, úcta k životu, 
cti a důstojnosti člověka?...

Málem polovina článku se věnována naší vzdálené i blízké mi

nulosti... činí se pokusy očistit minulost a ospravedlnit po
litické deformace a zločiny proti socialismu poukazem na mi
mořádné okolnosti.

Držíce se historické pravdy, musíme vidět jak nesporný Stali

nův přínos boji za socialismus, obraně jeho výsledků, tak i 

hrubé politické chyby a zvůli... A již jsou slyget hlasy: ne, 
ne, Stalin o nezákonnostech nevěděl. Nejen věděl - on je or
ganizoval a řídil. To je dnes dokázaný fakt...

í

Ale proč se vlastně dnes, když strana dala na tuto otázku jas
nou odpověá, musíme k ní stále a stále vracet?,.. Ti, kdo se 

zastávají Stalina, bojují současně .o zachování jeho metod 
MřeSení" sporných problémů, jeho společenských a státních 

struktur a jeho norem stranického a sociálního života. A co 
je hlavní, bojují o právo na zvůli. Zvůli, která je ve sku
tečnosti pouhým sobeckým zájmem, u jednoho směřujícím třeba 

k tomu, aby mohl co nejméně dávat a co nejvíce brát, v. dru
hého navenek k respektabilním pretenzím na monopol ve vědě, 

osobní nedotknutelnost a podobně.

Kdosi se nemůže zbavit nostalgie po minulosti, kdy jedni 
věštili 0 druzí museli poslouchat a bez reptání plnit pří

kazy, . .

Vybral a přeložil -nl-
i
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BALÍČEK

/Fejeton pro baličku/

Nepochybně jsme všichni někdy nějaký ten balíček dostali 
- větší, menší, poštou nebo pod vánoční stromeček či jako 
svatební dar od tchýně, čímž nemám na mysli nevěsty, která 
se dnes už nedodávají zaobaleně, natož abychom je my muži 
přejímali jako nevratnou zásilku. Ale to odbíhánu Obyčejná 

balíčky mohou být zabaleny, češštěji řečeno zapakovány na
tolik pečlivě, že na vás dýchne kouzlo ukázněné osobnosti 
odesílatele, u jiných obal stěží drží pohromadě a navazovaný 

špagát se svobodně posouvá po jeho obvodu, takže máte dojem, 
že odesílatel by vám ten balíček nejraději mrsknul rybářským 

prutem, jak to lze vidět při ukázkách rybolovné techniky. 

Rozhodně však musím upozornit čtenáře, že podtitulek ’’feje
ton pro baličku" není přepsáním, opravdu nejde o babičku! 
Dodávám to na vysvětlenou pro ty, kdo mají ještě babičky a 
žádné balíčky ani fejetony jim neposílají a mohli by se snad 
cítit dotčeni, že se je autor pokouší nabádat k větší'vnukov- 

ské či vnučkovské aktivitě vůči "sterým mamám’,’ jak se na vý
chod od Lanžhota babičkám také říká.

Nesmíte si myslet, že já sám těch balíčků dostávám za rok 

kdoví kolik, já jich ovšem také kdoví kolik neposílám - by

lo by komu, ale není co. Ovšem jedna milá vdova z Vorarlbergu 
mi rok co rok posílá dva balíčky. V každém, kromě čokolády, 
kávy a Vitaminů zpravidla přijdou buč kalhoty nebo sako, tak

že než se rok sejde s rokem,mám celý oblek. To rozdělování 
zřejmě asi ovlivňuje výši cla či jiných poplatků a na mě ja

ko 8dresáťa se zřejmě vztahuje nějaký speciální zákon pro 

chudé a opuštěné, a tak ani tady mi nikdo jedny obnošené kal
hoty a sako, demodované a bez extra dyzajnu, nevyčítá. Jen 
ideologičtí přepjatci, kteří zřejmě žádné balíčky nedostáva
jí, mluví o rezignaci na lidskou důstojnost občana hrdého 
na svoji vyspělou vlast. Pominu-li tyto sociální aspekty, zů
stává zde okouzlení z překvapení i obyčejná zvědavost, v mém 
případě vyjádřená otázkou - bude to tentokrát nejdříve sako 

nebo kalhoty?
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Čekáťe-li, že budu toto konfekční téma dále rozvíjet, zklamu 

vás. Letošním balíčkovým šlágrem nebyl paket z Vorarlbergu, 

ale velká krabice z Londýna, kterou mi v mé nepřítomnosti do

ručila krásná Černovlasá mladá žena, která se představila ja
ko Iréne Kyriic von Lounski. Krabici předala mé ženě, aniž 
by se zatěžovala vysvětlujícími dodatky^ Když jsem se vrátil 
domů, žene mi v předsíni sdělila - máš tady balíček. Já *se ne
vzrušeně zeptal - a co, kalhoty nebo sako? Odpověá - samý po

traviny a z Londýna., Nejdřív jsem myslel, 6e se vdova přestě
hovala z Vorarlbergu za kanál a změna pobytu ji motivovala 
ke změně náplně balíčku. Pak jsme se ale se ženou postavili 
nad krabici objemu dobré třetiny kubíku a začali jsme na stůl, 

židle a kredenc vyndávat nejrůznější pytlíčky, lahvičky, kra
bičky, konzervičky, sáčky a váčky, vše v neuvěřitelně a kou
zelně vyvedených nálepkách, tiscích, značeních, tvarech a oba
lech s nejrůznější vůní a chuťovým algorytmem* To množství těch 

vkusných drobných užitečných věciček, ta jejich různorodost 
mě okouzlila a dojala. Znova a znova jsme těch několik desí- 

tech miniatur přeskupovali podle druhu použití: ořechy, sýry, 
ovoce, konzervy rybí, ovocné, čokolády, potřeby kancelářské, 
věci ozdobné, jedné a nejedlé, exotické ovoce a potřeby hygi
enické. Téměř Úsme se se ženou střetli, když jsme chtěli kaž

dý věci uložit jinam a jinak. Nakonec jsme vše dali zpět 

do krabice a řekli, že to tak zatím necháme.

Letos jsem ee nějak nemohl dostat do psychicky náležitého 

stavu nakupování vánočních dárků a prakticky jsem nic nekou
pil. Přesto se mi podařilo po obřadu rozsvěcování svíček, 
zpívání koled a rozdávání dárků excelovat způsobem, který 
vzbudil všeobecný rozruch, Přitáhnul jsem doprostřed pokuj«’ 

velkou krabici a mnou již zažitý obřad rozkládání mini^tur 
začal za aktivní účasti dětí a vnoučat* Bylo to skutečné vá

noční finále, okouzlení všech bylo nelíčené* Každý z. balíčku 
něco dostal a pořád toho ještě dost zbývalo,takže když mezi 

svátky přišel přítel dělat martini po bengálsku, mohl js-em 
mu nabídnout dostatek oliv* Rozporně skončily potr^e dvě moje 

akce - když jsem omylem snědl z neznámého exotického ovoce 
Část nejedlou a vyhodil, co bylo k snědku a když jsem si nedó- 

natřením chtěl umýt hlavu pro středkem na měkření vousů.
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Nabyl jsem nezvratného dojmu, že ten balíček musela připravo

vat žena se srdcem vévodkyně, ale se zlatýma českýma rukama, 
jimiž každou z těch jedlých i nejedlých miniatur obdařila 
přenosným okouzlením. Hodlám teč napsat londýnskému majordo- 

f M mu, aby se pokusil tu baličku nalézt, s největší pravděpodob

ností v oblasti jižního Londýna SE 15, ET 6, a jestli má man*- 
želá nebo vůbec nějakého pořádného mužského po ruce, aí ji 

za mé vřele políbí a probůh - nezapomene poděkovat.

Rudolf Battěk
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